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بهروز رسایلی|  فصل بیست وسوم لیگ برتر 
از 12مرداد آغاز می شود و سر و شکل نهایی 
بسیاری از تیم ها مشخص شده است. فارغ 
از مسائل فنی و وزن کشی مدعیان قهرمانی، 
2نکته در مورد فصل پیش رو حائز اهمیت 
است؛ نکاتی که در حقیقت می توان آنها را 
به مثابه زنگ خطر برای فوتبال باشگاهی 
کشور درنظر گرفت. یکی به میانگین سنی 
نســبتا بالای بازیکنان لیگ برتر مربوط 
می شود و دومی که اهمیت بیشتری دارد، 
کاهش بسیار چشمگیر صادرات لژیونر از 

فوتبال ایران است.

   جراحی پلاستیک یک فوتبال پیر
در فاصله تقریبا یک هفتــه به آغاز فصل 
جدید، حجم بالایی از نقل وانتقالات صورت 
گرفته و سر و شکل کلی لیگ روشن شده 
است. بر این اســاس و تا لحظه تنظیم این 
مطلــب، میانگین ســنی بازیکنان لیگ 
بیست وسوم 26.7سال اســت. این اتفاق 
در حالی رخ می دهد که لیگ بیست ودوم با 
میانگین سنی 27.2سال تبدیل به پیرترین 
فصل تاریخ لیگ برتر شد و همین مسئله 
فدراســیون فوتبال را به صرافت تصویب 
قوانینی همچون حذف سهمیه زیر 25سال 
انداخت. به ضــرب و زور این قانون ها، فعلا 
چند ماهی از میانگین سنی تیم ها کاسته 
شده اما نکته نگران کننده این است که لیگ 
ایران به ندرت ســتاره جوان تأثیرگذار در 
خود می بیند. یعنی در حقیقت حتی اگر از 
نظر »کمی« رو به جوان شدن برویم، از نظر 
»کیفی« هنوز کار داریم. تغییراتی که فعلا 
در لیگ انجام شده، بیشتر شبیه جراحی 
پلاستیک اســت که صورت را تغییر داده؛ 
منتظر می مانیم ببینیم در عمل پدیده های 
جدی و جدیدی به فوتبال باشگاهی ایران 
اضافه می شــوند یا نه. بــا فعل وانفعالاتی 

که تا این لحظــه رخ داده، فولاد با 
میانگیــن ســنی 28.5پیرترین 
تیم لیگ بیست وســوم به شــمار 
می آید و پیکان با میانگین ســنی 
23.8جوان ترین تیم لیگ است. 
مدعیان اصلــی قهرمانی یعنی 
پرسپولیس، استقلال، سپاهان و 
تراکتور هم تیم هایی بسته اند که 

میانگین سنی شان حول و حوش 26تا 
26.2سال است.

   تا این لحظه، فقط یک لژیونر
دیگر علامت نگران کننــده برای فوتبال 
ایران، کاهش محسوس و بسیار چشمگیر 
صادرات بازیکن به خارج از کشــور است. 
اگرچه طی ســالیان اخیر عمده انتقال ها 
به تیم هایی در سطح دوم یا سوم اروپایی 
انجام می شد اما امسال به شکل عجیبی از 
همین دست ترانسفرها هم خبری نیست. 
این یعنی تا زمان تنظیم این مطلب، حتی 
فوتبال باشگاهی کشورهایی مثل بلژیک، 
دانمارک و ایسلند هم از لیگ ایران بازیکن 
نگرفته اند که جای شــگفتی دارد. تعجب 
مضاعف در این مورد از آنجاست که با توجه 
به نرخ بالای ارز، حتــی عقد قراردادهای 
سبک 300یا 400هزار دلاری هم کاملا به سود 
بازیکنان ایرانی به نظر می رسد اما گویا آنها 
اصلا پیشنهادی ندارند. تا کنون تنها لژیونر 
فوتبال ایران، امین حزباوی است که او هم 
در 20ســالگی به جای کوچ به اروپا، راهی 
یکی از لیگ های عربی شده است. مدافع 
پیشین فولاد گویا با قراردادی قابل توجه به 
السد قطر پیوسته که از رهگذر این انتقال، 
پول خوبی هم به باشگاه خوزستانی رسیده 
است. زمانی در این سن و سال، فوتبال ایران 
مهدی مهدوی کیا را به بوندس لیگا داده بود 

اما فعلا خبری نیست.

میانگین سنی بالا و توقف صادرات لژیونر؛ 2خطری 
که لیگ برتر فوتبال ایران را تهدید می کند

منتظرپاسهایپیروبیخریدارپیروبیخریدار
آلوزهستم

 عارف رستمی که فصل گذشته در مس
  8گل به ثمر رساند، امیدوار است که با 

 حضور  در تیم پرطرفدار تبریزی 
اتفاقات خوبی را تجربه کند

امیرحسین اعظمی|   تراکتــور در حالی فصل جدید را آغاز 
خواهد کرد که مهاجمانی چون رضا اسدی، محمد عباس زاده 
و حامد پاکدل دیگر در این تیم حضور نخواهند داشت. مدیران 
این باشگاه هفته گذشته با عارف رستمی مهاجم فصل گذشته 
مس کرمان به توافق رســیدند و البته قرار اســت یک مهاجم 
خارجی هم به لیســت تراکتور اضافه شــود. رســتمی فصل 
گذشته در مس 8گل به ثمر رســاند و حالا امیدوار است که با 
حضور در تیم پرطرفدار تبریزی، اتفاقات خوبی را تجربه کند. 
او درخصوص پیوستن به تراکتور و مســائل مختلف دیگر به 

سؤالات همشهری پاسخ می دهد.

   در مورد پیوســتن به تراکتور صحبت کن. 
حتما احساس خوبی از حضور در این تیم داری؟

بله، این اتفاق خوبی برای من بود و دوســت داشــتم بازی در 
تراکتور را تجربه کنم. خوشبختانه جو اینجا خیلی خوب است 
و هواداران تراکتور هم نسبت به من لطف داشتند و حتی قبل 
از عقد قرارداد هم در پیغام هایی که داشتند، از من خواستند تا 
پیراهن این تیم را بر تن کنم. باید از اعتماد باشگاه و پاکو خمز 

تشکر کنم و امیدوارم فصل خوبی را در تراکتور رقم بزنم.

   در این چند روز صحبتی با خمز نداشته ای؟
صحبت خاصی نداشتم. روز اول که به تمرینات اضافه شدم در 
مورد شرایط بدنی ام از من پرسید. او یک مربی حرفه ای و کاربلد 
اســت و خیلی خوشحالم که قرار اســت با این مربی کار کنم. 
دوست دارم چیزهای زیادی از خمز یاد بگیرم و پیشرفت کنم.

   مثل اینکه چند پیشنهاد خوب هم داشتی؟
سال گذشــته با وجود اینکه مس ســقوط کرد شرایط خوبی 
داشــتم و 8گل زدم. چند پیشنهاد هم به دســتم رسید ولی 
واقعیت این است که جذاب ترین پیشنهاد برای من، پیشنهاد 
تراکتور بود. دوست داشتم بازی در یک تیم پرطرفدار را تجربه 
کنم و به همین دلیل تراکتور را انتخــاب کردم. در بازی های 
خانگی تراکتور جوی که در ورزشگاه وجود دارد فوق العاده است 

و امیدوارم با حمایت هواداران، روزهای خوبی را تجربه کنیم.

   توقعات هــواداران تراکتــور از بازیکنان 
بالاست. آیا این موضوع کار تو را سخت نمی کند؟

این را به خوبی می دانم که هواداران تراکتور انتظارات زیادی از 
تیم و بازیکنان دارند و این کار را سخت می کند ولی من انگیزه 
زیادی دارم تا خودم را نشان بدهم. کار مهاجم گل زدن است 

و امیــدوارم عملکردم 
طوری باشد که رضایت 

هواداران، باشگاه و کادر 
فنی را جلب کنم.

   فکــر می کنی 
نسبت به فصل گذشته بیشتر 

گل بزنی؟
سال گذشته در مس کرمان مشکلاتی 

وجود داشت و از تیم و همچنین فرزاد 
حســین خانی، به خوبی حمایت نشد. 
وقتی تیم شرایط بدی داشته باشد قطعا 
کار بازیکن هم سخت می شود ولی من 
بد کار نکردم. مطمئنا دوست دارم نسبت 

به سال گذشته آمار بهتری داشته باشم، 
برای رسیدن به هدف هایم باید چندبرابر فصل 

گذشته تلاش کنم.

   پتانسیل فنی تراکتور در چه حدی است؟ 
آیا می توان این تیم را بین مدعیان قهرمانی قرار داد؟

تراکتور فصل گذشته با خمز نتایج خوبی گرفت و برای فصل 
جدید هم بازیکنان خوبی به تیم اضافه شدند. کیفیت فنی تیم 
خوب اســت و تمام هدف ما این اســت که تراکتور در کورس 

قهرمانی قرار داشته باشد.

   در چند هفته ابتدایی هم با قرعه ســختی 
مواجه شده اید، نظرت چیست؟

به هر حال باید با همه تیم ها روبه رو شویم و مهم این است که از 
شروع لیگ نتایج خوبی بگیریم. همه بازی ها سخت است و در 

لیگ برتر حریف آسان نداریم.

   تراکتور در خط هافبــک بازیکنان خوبی 
دارد که می توان به ریکاردو آلوز اشاره کرد. حتما برای 
تو به عنوان یک مهاجم، این موضوع خوشحال کننده 
است که بهترین پاسور سال گذشته در تراکتور بازی 

می کند؟
تراکتور در همه پست ها بازیکنان خوبی دارد و آلوز هم بازیکن 
بسیار باکیفیتی است. قطعا چشم انتظار پاس های آلوز هستم 
و تمام هدفم این است که برای تراکتور گل بزنم تا هواداران را 

خوشحال کنم.
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